
Zápis ze 192. zasedání Akademického senátu Slezské univerzity  
konaného dne 20. 4. 2010 v Opavě 

 
 

Přítomni:  Vaněk, Kolibová, Mrověcová, Siostrzonek, Římovská, Botlík, Harasimová,  
Brázdil, Janiš, Veselý, Urbanec, Čermák, Štefek, Čmiel 

Omluveni:  Miškus, Vojtal, Sedlář, Řihák, Rojík, Bednařík 

Neomluveni:  Fidler, Mamula 

Hosté:  Ţáček, Kania,  

  
 
 

PROGRAM: 
 
 

1. Ekonomické záležitosti 

a. Tvorba a pouţití FRIM v roce 2010 

b. Rozpočet Slezské univerzity v Opavě na rok 2010 

 

2.  Různé 

 

 

 

 

 

Předseda AS SU Vaněk přivítal přítomné senátory a hosty. Zahájil zasedání AS SU  
a seznámil přítomné s programem jednání.  
 

1. Ekonomické záležitosti 

a) Rozpočet Slezské univerzity v Opavě na rok 2010 

b) Tvorba a pouţití FRIM v roce 2010 

Předseda Vaněk poţádal rektora o předloţení materiálu. 

Rektor: Vzhledem ke sníţení získaných prostředků pro SU byla tvorba rozpočtu v letošním 
roce sloţitější neţ v minulých letech. Kritéria sestavování rozpočtu SU se v podstatě 
nezměnila, postupuje se i nadále dle modelu financování VŠ. Vše odpovídá tomu, jak 
jednotlivé součásti přistupovaly k otázkám jako jsou počty přijatých studentů, jak správný 
měli děkani odhad počtu zapsaných studentů, odraz vědeckých výsledků apod. Článek pana 
kvestora o změně financování vysokých škol, který vyjde v Univerzitních novinách a někteří 
z Vás ho jiţ obdrţeli na Akademické obci OPF, by měl informovat o tom, jak tyto změny 
probíhají. Myslím, ţe se rozpočet podařilo sestavit v nekonfliktní podobě, i kdyţ bych si např. 
při naplňování rozvojového fondu, jehoţ existenci povaţuji za nutnou, představoval 
vstřícnější přístup součástí (s výjimkou FVP). Některé součásti se z  důvodu sníţení 
rozpočtu nechtějí na rozvojovém fondu podílet, přičemţ jeho existence je nutnou podmínkou 
pro další rozvoj školy. 

 Prosím pana kvestora, aby tento materiál doplnil. 



Kvestor: součásti byly osloveny, aby na základě rozpisu prostředků pro jednotlivé součásti 
sestavily vyrovnané rozpočty s kladným hospodářským výsledkem. 

Pokud budete srovnávat rozpočet rektorátu, oproti schválenému rozpočtu na minulém AS, 
najdete rozdíl. Je to proto, ţe do rozpočtu rektorátu je nutné započítat i VC Krnov, jehoţ 
rozpočet také předkládáme. Předběţně vás informujeme jak dopadlo hospodaření za rok 
2009, coţ bude zakomponováno ve výroční zprávě o hospodaření, která bude předmětem 
jednání na příštím zasedání AS. I v době, kdy jsme dostali o 2% fin. prostředků méně oproti 
loňskému roku, je rozpočet plánován s kladným hospodářským výsledkem. Součástí 
rozpočtu musí být i investiční prostředky. Předkládáme tedy tabulku plánovaných akcí, která 
se ale v průběhu roku vyvíjí a můţe měnit dle aktuálních poţadavků. 

 

Diskuze: 

Harasimová: OPF měla 3800 studentů a vykázala nějáký zisk, FVP měla jen 2700 studentů a 
vykázala zisk vyšší. 

Kvestor: Není moţné spojovat počty studentů s hospodářským výsledkem, např. FVP měla 
výrazně kladný HV díky placenému studiu. 

Urbanec: Musí čerpání FRIM schvalovat i malý senát? 

Kvestor: FRIM je součástí rozpočtu, proto se domnívám, ţe by mělo být jeho čerpání 
předloţeno spolu s rozpočtem i malému senátu. Ale jaká je skutečnost nevím. Kaţdá 
součást je zodpovědná za svůj rozpočet. 

Harasimová: Zajímá mě rekonstrukce objektu Hradecká 17, spadá to sice pod FPF, ale 
studenti se na mne obrátili s dotazem v jaké fázi je výstavba hřiště za malou budovou. 

Kvestor: Vybudování tohoto sportovního areálu je spojeno s výzvou, kterou bude vypisovat 
rada MSK na podporu kongresové turistiky. Máme moţnost získat 45% celkových nákladů a 
toto je ta spoluúčast. V červnu bude výzva vypsána a do konce roku by mělo být  
rozhodnuto. Zpřístupněno by hřiště mohlo být někdy v příštím roce. 

Harasimová: Víme, jak bude hřiště vypadat? 

Kvestor: Projektová dokumentace je zpracována a je na FPF. Mělo by tam být víceúčelové 
hřiště s umělým povrchem. 

Kolibová: Je zde sloupec zákonné sociální náklady a stravné, ale nefiguruje zde sloupec, 
které benefity platí SU např. ţivotní a penzijní pojištění, kde najdu, jak velká je tato částka? 

Kvestor:  Tato poloţka není součástí rozpočtu, platí se ze sociálního fondu. Bude součástí 
Výroční zprávy o hospodaření.  

Kolibová: Vědí zaměstnanci všeobecně o čerpání tohoto sociálního fondu? 

Kvestor: Je třeba zjistit, zda jsou všichni informováni o vnitřních předpisech, které přímo 
říkají, které věci se můţou z tohoto fondu čerpat. 

Botlík: Co je to tvorba FPP? 

Kvestor: FPP je fond provozních prostředků. 

Vaněk: Poloţka modernizace dvou výtahů Kosmos Karviná, jedná se o náš majetek? 

Kvestor:  Nejedná, výtahy máme pouze v pronájmu, ale ve smlouvě je řešeno, ţe veškeré 
údrţby hradíme na vlastní náklady. Tyto náklady jsou zohledněny v pronájmu, popř. při 
ukončení smlouvy budou proúčtovány. Revizní technici konstatovali, ţe výtahům jiţ uběhla 
ţivotnost a pokud nebudou opraveny, budou uzavřeny pro nevhodnost. 

 

Návrh usnesení: 



1) AS schvaluje rozpočet Slezské univerzity pro rok 2010 

 

Pro:    Proti:   Zdrželi se: 
14   0   0 
 
       2) Akademický senát schvaluje tvorbu a pouţití FRIM v roce 2010 
 

Pro:    Proti:   Zdrželi se: 
12   0   2 

 

2. Různé 

 

a) Koncepce investičního rozvoje 

Kvestor: Koncepce investičního rozvoje není materiál předepsaný zákonem. Zákonem je 
předepsaný Dlouhodobý záměr, který musí být do 1.10. předloţen na MŠMT, a toto by měl 
být pomocný materiál Dlouhodobého záměru, aby MŠMT vědělo, jaké máme záměry, 
protoţe MŠMT sestavuje plán. 

Kolibová: Jsou vytíţeny kapacity dle počtu studentů a neměli bychom opravovat jen, to co 
zvládneme? 

Kvestor: Jak jsou budovy jednotlivých součástí vyuţívány a co se s nimi bude dále dít bude 
předmětem dlouhodobého záměru.  

Rektor:  Mám pocit, ţe  v materiálu, který předloţily  součásti se  plánuje rozvoj v době, kdy 
na něj nejsou peníze. To se týká zejména počtu financovaných studentů.  Kdyţ se podíváme 
na rozbory např. u FPF a FVP zjistíme, ţe z přihlášených studentů je přijato něco kolem 
poloviny. Odlišná je situace na OPF, kde procento přihlášených a přijatých studentů  se blíţí 
100. Je to pak přirozeně i otázka kvality. V době, kdy se MŠMT rozhodlo sníţit celkové počty 
přijímaných studentů o 5% je těţké předpokládat, ţe se zvýší počty financovaných studentů 
SU. Proto je třeba se zaměřit na oblasti vědy a výzkumu. 

Harasimová: Můţe si vůbec SU dovolit takový nárůst studentů, jak je uvedeno v tabulkách? 
Budou na toto finance? 

Kvestor: Součásti byly upozorněny, aby zváţili počty přijímaných studentů, aby se 
nedostávali do vysokých čísel u nefinancovaných studentů. 

Rektor: Největší problém je v nabírání velkého mnoţství nefinancovaných studentů. MŠMT 
tyto studenty opravdu financovat nebude. Nefinancovaní studenti nabourávají kritérium 
kvality. Jsme typ školy, která má v poměru vůči počtu studentů poměrně nízké procento 
docentů a profesorů, ale oproti některým školám lepší vědecké výsledky. Ze zákona studenty 
přijímá děkan a rektor nemá moţnost toto dirigovat. Je třeba ale také přiznat, ţe rozhodování 
o přijetí je velmi obtíţné. Kdyţ se dopředu vyhlásí, ţe se bude přijímat bez přijímacích 
zkoušek, přihlásí se velký počet studentů a tito pak musí být přijati. 

Kvestor: V tomto materiálu byla zahrnuta data, které měly součásti do 8.4. upřesnit. Tato 
tabulka byla po zpracování zaslána na součásti, aby zkontrolovali a stvrdili správnost dat. 
Děkan OPF odpověděl 12.4. – nemám připomínek, rozvněţ děkan FPF neměl připomínky. 
Dokument byl tedy odeslán ke korespondenčnímu schválení a 13.4. jsem byl telefonicky 
vyzván, abych data OPF upravil, protoţe jsem svévolně tato data změnil. Děkanem mi bylo 
vysvětleno, ţe se spletli a ţádají o opravu dat. Proto si Vám dovoluji předloţit návrh na 
změnu těchto dat, především tabulky č. 2.  



Botlík: Nárůst studentů je třeba zdůvodnit, Jak tedy bylo zdůvodněno, ţe bylo zasláno niţší 
číslo? 

Kvestor:  Bylo mi vysvětleno, ţe nebylo zasláno číslo a věta byla špatně převedena do čísel. 
Dle poţadavků je číslo opraveno. 

Siostrzonek: Chápu to tedy tak, ţe pokud se podaří přijmout všechny tyto studenty, bude se 
jednat o studenty financované? 

Rektor: Nemohu vyloučit, ţe  po volbách se změní vláda a řekne, ţe ne 60%, ale 110% 
obyvatel bude mít vysokoškolské vzdělání. Je ovšem také moţné, ţe kdyţ tam teď tyto 
studenty nenapíšeme, uţ nikdy na ně finance nedostaneme. Děkan má ze zákona právo vzít 
na základě předem zveřejněných podmínek studenty, kteří tyto podmínky splňují. Můţe také 
vzít všechny přihlášené studenty a během prvního náročného roku si tyto studenty prověřit, 
zda na studium mají a pak je protřídit. Propočty financování studentů jsou velmi obtíţné. 
Způsob financování VŠ je zatím v řešení.  

Návrh usnesení: 

Akademický senát schvaluje změnu investičního programu Slezské univerzity v Opavě 
tabulky č. 2  stávající a plánované počty studentů 

Pro:     Proti:    Zdrželi se: 

10     0    4 

Kolibová: Kdyţ LN přejali výzkum Karlovy univerzity a porovnávali úspěšnost a neúspěšnost, 
objevily se tam skutečnosti, které se dle mého názoru nezakládaly na pravdě, jelikoţ 
vycházely ze statistik úřadu práce. Myslím, ţe by bylo vhodné se spojit s realizátorem tohoto 
projektu. 

Rektor: Vzhledem k mé zahraniční cestě jsem tento materiál nečetl, proto prosím o zaslání 
tohoto materiálu, abych jej mohl posoudit. 

 b) 

Čmiel: Chtěl bych informovat a pozvat na dvě plánované akce. První se bude konat 
27.4.2010 v 17,00 hodin a jedná se o cestopisnou přednášku studentských komor FPF a 
FVP na téma Antarktida. Přednášející Ing. Jaromír Noha. Druhá se bude konat 4.5.2010 
v 17.30 hodin a jedná se o přednášku PhDr. Lubomíra Zaorálka – pořádá studentské 
politologické fórum.  

Rektor: Chtěl bych pro příště poţádat, aby byla zajištěna  informovanost vedení univerzity o 
takovýchto přednáškách dříve, neţ budou dohodnuty. Obecně zastává vedení univerzity  
názor, ţe v předvolebním období nejsou tyto akce vhodné, nicméně doposud uplatňovaná 
zásada byla jiţ porušena OPF uspořádáním přednášky  M. Topolánka, nebudeme tedy dále 
do věci zasahovat. 

Rektor: Chtěl bych informovat o postupech v proměnách FPF. Poslední vývoj směřuje 
k tomu, ţe by nevznikla nová fakulta, ale na základě určitých úvah Ústavu informatiky a 
Ústavu fyziky se  zvaţuje moţnost vydělení těchto dvou ústavů, jakoţto rektorátních ústavů 
po vzoru Ústavu matematiky. V současné době probíhá ekonomické šetření a pokud tyto 
výsledky ukáţí, ţe je to ekonomicky reálné, nechal bych svolat avizovanou komisi, která by 
vše posoudila a zaujala stanovisko. 
 
Příští zasedání Akademického senátu se bude konat 11. 5. 2010 ve 13.00 hodin  
v Karviné.  
 
 
 
Zapsala:  
Zuzana Moravcová, 20. 4. 2010 



 
 
Slezská univerzita v Opavě 
Akademický senát 
 

 
 
 

 

U S N E S E N Í 
ze 192. zasedání AS SU konaného dne 20. 4. 2010 v Opavě 

 

 
 

1. AS SU schvaluje rozpočet Slezské univerzity pro rok 2010 

2. AS SU schvaluje tvorbu a pouţití FRIM v roce 2010 

3. AS SU schvaluje změnu Investičního programu Slezské univerzity v Opavě 
tabulky č. 2  stávající a plánované počty studentů 

 

 

 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 

RNDr. Jindřich Vaněk, CSc. 
předseda AS SU 

 
 
 

 


